




1

40 kaarsjes voor Politiemuseum!

Voorzitter Jan Moortgat en commissaris Jean-Paul Meys bij een van de fraaie 
politiemotoren uit hun collectie. De conservator van het Antwerpse Politiemuseum 
had zich voor de feestelijke gelegenheid getooid in een onberispelijk uniform uit 

1900. 

Het Politiemuseum in het centrum van Antwerpen (Oudaan 5) is reeds 
geruime tijd een aanverwante organisatie in de Scheldestad. Zij ontfermen 
zich al vier decennia lang over het erfgoed van één van de oudste en 
grootste politiekorpsen in ons land. We gingen eind maart dan ook graag 
in op de uitnodiging om hun 40ste verjaardag mee te vieren. Voorzitter 
Jan Moortgat en conservator Francis Huijbrechts vertegenwoordigden onze 
vereniging op de receptie. Voor de gelegenheid werd er ook een uniform 
van onze administratie uit de jaren 1950 uitgeleend. 
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Tijdens de contacten met het Politiemuseum klinken overigens heel wat 
vertrouwde thema’s door. Een rijke verzameling en gedreven medewerkers, 
maar niet altijd de nodige tijd, ruimte, mensen en middelen om de 
collectie goed tot haar recht te laten komen. De Antwerpse politie en de 
Algemene Administratie van Douane en Accijnzen hebben nu eenmaal 
andere prioriteiten als de vrijwaring van hun erfgoed. Daar hebben we 
begrip voor en beide museumverenigingen tonen aan dat we met eerder 
beperkte middelen en veel inzet ook mooie resultaten kunnen behalen. 
De verjaardag is voor het Politiemuseum een geschikte gelegenheid om 
met enige voldoening terug te blikken, maar ook vooruit te kijken. We 
wensen hen alvast nog vele jaren.

De toenmalige korpschef Eddy Baelemans geflankeerd door conservator  
Jean-Paul Meys en enkele medewerkers van het Politiemuseum Provincie 

Antwerpen uit Wommelgem in een overzicht aan historische uniformen uit de 
vorige eeuw.

Tekst en foto’s: Francis Huijbrechts



3

tersluiks

Na een nieuwe reeks besprekingen in Schiedam, Antwerpen en Hasselt 
begint het grensoverschrijdende project rond alcoholsmokkel en –fraude 
stilaan vorm te krijgen. De vier auteurs hebben hun teksten voor de 
publicatie ondertussen ingeleverd en ze worden nu door de redactie 
gestroomlijnd. Ook de deelgroep die de tentoonstelling uitwerkt, is volop 
bezig. Het blijkt alvast niet zo eenvoudig te zijn om de verschillende 
invalshoeken van de publicatie in een logische rode draad voor de expositie 
te gieten. We gingen ondertussen in zee met Jo Klaps van Brussels Lof 
en voor de zomer moet het concept voor de tentoonstelling concreet 
uitgewerkt zijn. We hebben nog heel wat werk voor de boeg maar we 
houden jullie natuurlijk op de hoogte.

Een beeld uit het Nationaal Jenevermuseum in het Nederlandse Schiedam, 
sinds 2006 gevestigd in de oude stokerij “De Gekroonde Brandersketel”. De 
oudste gegevens over een jeneverstokerij in Schiedam dateren overigens uit 

de zestiende eeuw. In de bloeitijd van de jeneverindustrie waren er honderden 
branderijen. Aan het begin van de twintigste eeuw begon evenwel het verval en 

in 2004 waren er nog slechts vier over.

Tekst en foto’s: Francis Huijbrechts
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erfgoeddag 2012

We telden op zondag 22 april maar liefst 236 bezoekers in en rond het 
Financiecentrum Noordster. Dat is bijna dubbel zoveel als het gemiddelde 
aantal bezoekers in het D&Amuseum op een Erfgoeddag. Een geslaagde 
dag dus en dat ondanks het wat grillige weer en het grote aanbod in de 
regio Antwerpen. Ons programma met de tijdelijke tentoonstelling en de 
demonstraties door de Motorbrigade Brasschaat, een scanvanteam van 
Zaventem, het Rummageteam Antwerpen, twee drughondenbegeleiders 
en de motorrijders hebben nogal wat bezoekers kunnen bekoren.
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Sfeerbeelden van de demonstraties tijdens de Erfgoeddag

Ook de gidsen in het D&Amuseum op de 3de verdieping kregen heel wat 
geïnteresseerden over de vloer.
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De speciale tentoonstelling loopt overigens nog tot 31 augustus in de hal 
van de Noordster in Antwerpen maar zal waarschijnlijk later ook nog op 
andere plaatsen worden opgesteld.  

Een blik op de tijdelijke tentoonstelling i.v.m. gedenkwaardige collega’s.
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Hartelijk dank aan de collega’s en museummedewerkers die op een of 
andere manier hun steentje hebben bijgedragen aan deze succesvolle dag.

Tekst en foto’s: Francis Huijbrechts
Groepsfoto: Te verkrijgen bij De Schakel  
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de iaCm’ers hebben een oPdraCht

Op 24 en 25 april ll. trokken Francis en ikzelf richting Rotterdam. Ook 
secretaris Jon Eggertsson liet de Noorse Fjorden even achter zich om samen 
met  president Henri Nimax en diens medewerker Jean-Pierre Reuter uit 
Luxemburg en de Nederlandse gastheren Frans Fox, Wim Van Es en Erna 
Tieman de organisatie van de volgende IACM-conferentie te  bespreken.

Jean-Pierre, Jon, Francis en Henri poseren op de Erasmusbrug
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de bezoeker staat Centraal

Erna en Wim wachtten ons op in het Belasting & Douane Museum dat 
momenteel volledig vernieuwd wordt. De officiële opening was dan wel 
voorzien op 7 juni, maar wij mochten eind april toch al eens een kijkje nemen.  

Na 15 jaar samenwerking, was ik al vrij vertrouwd met de indeling van de twee 
prachtige herenhuizen in de Parklaan waar het museum is ondergebracht.  
Dus was ik meer dan “gewoon”  benieuwd hoe de professionele ontwerpers 
de herinrichting hebben aangepakt. Het werd een bijzonder aangename 
ontdekkingstocht. Alle ruimtes werden onder handen genomen: van een 
compleet nieuwe toegang tot de onherkenbaar getransformeerde depotruimte 
op de bovenste etage. Zelfs de tuin kreeg een nieuwe look. 

De collectie stond nog ingepakt, maar de gloednieuwe toonkasten voorzien 
van de laatste technische snufjes werden wel al geïnstalleerd. 

Nieuwe toonkasten in afwachting van de kostbare collectiestukken

In de vaste presentatie met de titel ‘Vertrouwen en Rechtvaardigheid’ zal 
de belastingbetaler - de bezoeker dus – centraal staan. Er is vooral aandacht 
besteed aan een ruime, overzichtelijke presentatie met vele interactieve 
momenten. Bovendien is er  een  betere opvang voor lezingen, workshops 
en educatie. Na het bezoek zullen de museumgasten kunnen nagenieten 
in een gezellig ingericht museumcafé met lounge.
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Ook de werknemer is niet vergeten. Hun hagelwitte cafetaria, bijvoorbeeld, 
is bijzonder modieus en trendy ingericht met een superdeluxe koffiehoek, 
bibliotheek met dvd-speler en felgekleurde, cosy zeteltjes. Niemand kan 
je het kwalijk nemen dat je daar een beetje jaloers op wordt. Maar dat 
weten onze collega’s zelf ook wel en ze waarderen dit extraatje ten volle.

Wim: “Dit is nu onze educatieve ruimte”

De vergadering ging woensdag door in de vroegere bibliotheek. Een groot 
deel van de boeken werd immers enkele jaren voordien al overgedragen 
aan de universiteit van Leiden. Alleen de werken die nuttig zijn als 
studiemateriaal voor de conservatoren zijn bewaard en zullen opgesteld 
worden in de lees- en werkhoek van de hippe cafetaria. 

Deze vergaderruimte werd in tegenstelling tot het moderne museumgedeelte 
volledig ingericht volgens de regels van de kunst die golden in de eerste 
helft van de 20ste eeuw. De wanden van de kamer met zicht op de tuin, 
bijvoorbeeld, zijn niet bekleed met behang maar met een fraai, gedecoreerde 
stof. Deze salons zullen in de eerste plaats gebruikt worden als vergaderzaal,  
maar staan ook ter beschikking van derden om er recepties en etentjes in een 
beperkt gezelschap te geven.

Na de minder fraaie berichten uit Denemarken, Finland, Ierland en Ijsland 
waar de collega’s heel wat moeite hebben om hun museum draaiende te 
houden vanwege de financiële crisis, was het toch een opsteker te weten 
dat de Nederlandse collectie in zeer goede handen is bij onze Noorderburen. 
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de rol van het museum binnen d&a?

Jammer genoeg ondervinden we dat er bij verschillende administraties het 
eerst bespaard wordt op het museum. Ze gaan ervan uit dat het  geen deel 
uitmaakt van de core business. Als het beleid van de administratie echter 
wil inzien dat een museum meer kan zijn dan een  verzameling  oubollige 
voorwerpen, die enkel een plaats verdienen in een koude, natte kelder,  is het 
voor beide beslist een win-win situatie.

Met deze gedachte in het achterhoofd,  wensen we tijdens de volgende 
IACM-conferentie  te discussiëren over het volgende thema : “ Wordt uw 
museum ingezet als PR-onderdeel in uw administratie, of niet?” Het wordt 
voor iedereen beslist een heel leerrijk gespreks- en studieonderwerp, waarbij 
voor- en nadelen grondig zullen worden doorgelicht.

Frans, Henri, Jean-Pierre, Ann, Wim, Erna en Jon

We zijn in ieder geval van plan om als IACM-vereniging onze  20-jaar lange 
ervaring en know how aan te boren om sceptici  ervan te overtuigen dat een 
Belasting-en/of Douanemuseum meer dan één reden van bestaan heeft. 

Tekst: Ann Van Puymbroeck
Foto’s: Francis Huijbrechts
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den entrePot brandt!

Zoals jullie al weten, is ons nationaal D&A-museum verbonden met 
verschillende belangrijke gebouwen in het Antwerpse: het Oude Tolhuis, 
het D&A-centrum op het Kattendijkdok en de Noordster. Als we volledig 
willen blijven, mogen we ook de Koninklijke Stapelhuizen niet vergeten. 

In ons vorige museum nam  “het Entrepot”  al een behoorlijke plaats 
in, maar ook nu bouwen we aan een Entrepottafereel dat meteen in 
het oog zal vallen. Bovendien is ons depot, met een grote verzameling 
aan voorwerpen in reserve, al ondergebracht in de gebouwen van het 
huidige Openbare Entrepot aan de Spitsenstraat en deze zomer zal ook 
ons Documentatiecentrum er onderdak vinden, omdat het gebouw op de 
Tavernierskaai met afbraak bedreigd wordt vanwege opfrissingwerken van 
de Scheldekaaien.

Aangezien de volledige geschiedenis van “De Koninklijke Stapelhuizen” 
in Antwerpen niet gevat kan worden in enkele pagina’s, hebben onze 
voorgangers reeds een boeiende brochure “Den Entrepot van Antwerpen”* 
geschreven.  
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Wij trokken er als opwarmertje het hoofdstuk: “Den Entrepot brandt!”uit: 
“In de loop van de jaren hadden zich intussen in het entrepotcomplex al 
enkele kleinere rampen  voorgedaan - weliswaar met enkele slachtoffers 
bij de instorting van een gebouw - maar de brand van 5 juni 1901 was de 
grootste die het Entrepot in zijn geschiedenis trof.  In de Antwerpse pers 
van die dagen vinden wij volgende beschrijving van die brand:

Brand in Koninklijke Entrepot 

“Langs de Avenue de Commerce viel een reusachtig gedeelte 
van de muur neer, langs de Handelslei zag 
men verdieping na verdieping 
instorten met 
d o n d e r e n d 
geweld op dien 
voor Antwerpen 
nooit meer 
te vergeten 
namiddag, toen 
om 2 uur de brand 
begon en om 3 
uur de vlam hoog 
boven de gebouwen 
opsteeg. Het vuur 
kwam aan op een 
der zolders waar balen met 
ledige zakken waren opgestapeld; het is mogelijk 
dat daar, door broeiing, de brand is ontstaan. In den bijenkorf, of wil 
men den mierenhoop, van bedrijvige arbeidzame mensen, trad plotseling 
het vernielende element in al zijn heftigheid op en verwekte er een 
panische schrik die niet belette dat toch nog een dertigtal spoorwagens 
werden gered terwijl er twaalf in de steek moesten worden gelaten. Om 7 
uur geleek het Entrepot een geweldige krater, waarin de vlammen uit den 
bodem opstegen maar over den rand kwamen zij toen niet meer: zowel 
de Zuider- als de Noordervleugel hadden hun cijns aan het vuur betaald. 
De massieve groep van het hoofdgebouw was verdwenen en vormde een 
doorschijnend kantwerk, terwijl het grote balkon nog was blijven hangen 
met zijn acht zware arduinen zuilen die het frontispice schraagden. Als 
men leest wat al producten daar een prooi der vlammen zijn geworden, 
krijgt men een recht levendiger indruk van wat zulk een centrum van den 
wereldhandel als Antwerpen er een is,”
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In het rapport van de stadsingenieur werd deze brand als volgt toegelicht:

“Op 5 juni 1901, rond half drij ’s namiddags, brak er brand uit op den zolder van het 
paviljoen Nieuw-Midden-Zuid. Op korte tijd nam het vuur eene groote uitbreiding 
en ondanks al de in het werk gestelde middelen om den brand te bestrijden, kon 
slechts het noordelijk gedeelte van het gebouw gered …

Het Koninklijk Stapelhuis beslaat een oppervlakte van 31.650 m2.De gebouwen 
welke er vóór de brandramp stonden, besloegen 10.485 m2 daarenboven waren 
er op de koeren 5.870 vierkante meter loods. Ettelijke afdaken waren van een 
verdieping voorzien, de meeste waren zonder. Wat de groote gebouwen betreft, zij 
hadden een gelijkvloers, vier verdiepingen en eenen zolder. Sommige gebouwen 
stonden op kelders. Na den brand bleven er nog slechts 2.125 vierkante meters 
van de groote gebouwen, 1100 van de loodsen met verdieping en 590 van de 
verschillende afhankelijkheden recht. Het afbranden van het stapelhuis is eene 
ware ramp geweest en de geleden verliezen waren zeer groot.”

Naast het enorme financiële verlies van de verloren goederen en 
gebouwen had de brand ook nog een weerslag op fiscaal gebied. Door 
de wet van 27.12.1902 werd immers bepaald dat de goederen die in 
doorvoer onder douanetoezicht werden vernield, van betaling van rechten 
worden vrijgesteld (art. 27, paragraaf 4 van de wet van 1849).
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Heropbouw

Onmiddellijk na de brand begon men met de heropbouw die tot 1906 
zou duren. In grote lijnen was de vormgeving van het gebouw hetzelfde 
gebleven maar de verschillende paviljoenen kregen een enigszins 
ander uitzicht door het aanbrengen van trappenhallen en later van de 
gaanderijen op de verschillende verdiepingen…

Tekst: Fragmenten uit Brochure: “Den Entrepot van Antwerpen”
Foto’s: Documentatiecentrum D&Amuseum
Bron: Brochure: “Den Entrepot van Antwerpen” – 160 jaar douaneleven, 
geschreven en uitgegeven door Archief en Museum Douane en Accijnzen 
Antwerpen - 1990. Te koop voor €1,25 op het Museumsecretariaat 
(gegevens zie pag. 21)
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een blik oP

De smokkelklomp

Als gids in het museum vraag ik steeds: «Wie kan mij  vertellen wat er zo 
‘speciaal’ is aan deze klomp.» 

Meestal kijken de bezoekers me even vragend aan, maar al snel zegt dan 
iemand: “Das verkeerd hé madammeke -“juffrouwke” noemen ze me al 
lang niet meer -  den hiel staat vooraan.”

Dat is het, inderdaad! Maar waarom?

Hiervoor moeten we terug in de tijd toen men nog klompen droeg. De 
jaren twintig en dertig van de vorige eeuw.  

In een grensdorp was smokkelen een courante bezigheid. Bendes 
bestonden uit een groep van 25 à 30 personen. Ze stapten steeds met 
zijn tweeën, een paar honderd meter daarachter liepen er nog eens twee 
enz. De smokkel had vooral plaats tijdens de lange winternachten. Door 
bos en weiland langs verlaten zandwegen smokkelden goed ingeduffelde 
personen 40 à 50 kg op de rug. Meestal ging het om een ruil: men bracht 
bepaalde goederen naar het ene land en kwam met andere goederen 
terug. 

Tijdens een dergelijke nachtelijke tocht werd de trukendoos bovengehaald. 
Een hond of een uil nabootsen om aan te geven of de kust veilig was, 
was één. Een voorloper gebruiken, was twee. Die persoon was rumoerig 
en trok zo de aandacht van de douaniers van dienst. Natuurlijk had die 
niks of heel weinig bij, maar de douaniers waren druk bezig met hem of 
haar. Dat was de bedoeling. Een afleidingsmanoeuvre, zodat de rest van 
de groep ongestoord zijn gang kon gaan. De truc met de klomp was drie. 
Vooral wanneer modder of sneeuw de nog lang niet geasfalteerde wegen 
teisterde. Sporen van de smokkelklomp wezen dan natuurlijk in de andere 
richting. Soms was de onderkant (de zool) ook een stuk kleiner. Hierdoor 
dacht men met een kleinere persoon of met kind te doen te hebben. Een 
misleiding van de douane! 

De klompenmaker in het dorp, die met een engelengeduld de schoen 
uit wilgenhout of ander ‘zacht’ hout fabriceerde, wist maar al te goed 
waarvoor dit “speciale” schoeisel werd gebruikt. Maar, hij stelde geen 



17

vragen. Kreeg hij misschien in ruil voor zijn zwijgen een beetje van de 
“smokkelwaar”? Wie zal het zeggen! 

Wat we zeker weten, is dat er in het verleden veel meer ‘solidariteit’ 
heerste onder de mensen. Iemand verraden was gewoon ondenkbaar. Het 
een douanier lastig maken, was een dagelijkse bezigheid aan de grens. 
Die ambtenaren woonden toen ook in het dorp, in elk geval niet verder 
dan 10 km van hun standplaats. Dat was verplicht.  Met andere woorden: 
ze woonden tussen de smokkelaars. Het waren geen graag geziene gasten 
hoor, die commiezen! Ze wat pesten en te vlug af zijn, dat was pas plezant!

Tekst en foto’s: Marlies Van Tichelen
Bron: fiche 04404 en internet : smokkelklomp (Wikipedia en Feike van der 
Boom)
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burenPraat

Gedistilleerd

Wanneer je werkt in een museum, wordt een onderwerp voor een 
expositie soms zomaar in je schoot geworpen. Je begint er vol goede 
moed aan, maar ‘illegaal stoken van gedistilleerd’ is moeilijk en lastig.  
Vooral als je hiervan de twee kanten in een tentoonstelling wilt laten zien. 
De kant van Financiën is makkelijk,  maar het illegale is lastiger: niet zo 
zeer het tonen hoe er gestookt wordt, maar ‘de stokers van het illegale 
vocht’ of  “ de mensen die het financieren” erover spreken… Zij laten zich 
niet zo maar interviewen toch, of wel?

Ik ging naar Haarlem voor fotowerk over opgerolde stokerijen en kwam 
via de fotografen in contact met een paar rechercheurs van de douane. 
Na een leuk gesprek werd afgesproken dat ik nog wel iets zou horen. 
Naarmate de tijd verstreek, werd ik enigszins nerveus en ik telefoneerde 
uiteindelijk zelf naar de rechercheurs. Ik moest de week erop maar geen 
andere afspraken maken. Zo gezegd zo gedaan.

De week daarop stonden de rechercheurs plotseling voor het museum en 
voor  ik iets kon zeggen, waren we ‘onderweg’. Halverwege de rit was het 
echter ineens over. De “betrokkene” telefoneerde en gaf aan dat hij eerst 
10 vragen wilde ontvangen over het onderwerp. Ik moest die opstellen en 
per fax versturen, dan pas was hij bereid tot een gesprek. 

De vragen waren snel opgestuurd en nog diezelfde week gingen we 
opnieuw op pad. De auto bracht ons naar Zeeuws-Vlaanderen. Voorbij Hulst 
was ik de weg wel zo’n beetje kwijt, maar mijn collega’s reden feilloos naar 
de plaats van bestemming. Het was er een beetje sinister,  ook het weer 
zat  niet mee en ik begon me af te vragen waar ik aan begonnen was. De 
oprit naar een huis met grote loods stond vol met oliedrums  gevuld met 
zand of water. Her en der stonden auto’s die de open gaten vulden tussen 
de oprit en de loods. Toen ik naar de reden van deze opstelling vroeg, zei 
een van mijn collega’s: ‘Zelfbescherming’. 

Het volgende moment kwam er een gesloten busje aan dat stopte. 
Ik kreeg een blinddoek om en voor ik het in de gaten had, waren we 
opnieuw onderweg. Ergens aan de andere kant van de historische grens 
werd ik afgeleverd en binnen (een restaurant?) werd de blinddoek 
afgedaan. Achter een grote tafel zat een man die mij vriendelijk vroeg 
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of ik iets wilde eten of drinken.  Ik bedankte en we begonnen de vragen 
door te nemen. Op de vraag: “Hebt u eerst in de boter-of wapensmokkel 
gezeten?” antwoordde  hij: “Ik ben de financier en bemoei me niet met de 
smokkel.” Toen ik hem vroeg of hij dan de smokkel in drugs financierde, 
zei hij geïrriteerd : “Dat doe ik niet!” Verder ging het gesprek over illegale 
stokerijen. Toen wij hiermee klaar waren, kreeg ik opnieuw een blinddoek 
om en werd ik in een busje(? )gezet. Na enige tijd en totaal ergens anders 
werd ik uit de busje gehaald en zag ik verderop m’n beide collega’s staan. 
Ik was blij ze te zien want de hele ontmoeting was niet bepaald prettig 
geweest.

We evalueerden  het gesprek in de auto en reden nog langs verdachte 
locaties. Aangekomen in Rotterdam was het al laat. Ik was versleten van 
de spanning en de opwinding omwille van de geblinddoekte rit in de 
gesloten ‘bestelbus’. 

Een aantal dagen later, toen we met de twee collega’s nog eens alles 
doornamen en wat aanpassingen op de tentoonstelling deden, begon het 
allemaal langzaam tot me door te dringen:  van financiers die het geld 
regelden, de stokers die grondstoffen zoals suiker en gist verwerkten tot 
alcohol, de afvalproducten die vrijkomen bij de productie zoals residuen 
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tot de distributie van deze illegale producten. Wat een  risicovolle 
onderneming! Het aanbieden van illegale producten bij de middenstand, 
maar ook bingo’s van verenigingen en dergelijke waren de afzetgebieden 
die soms met ‘aandringen’ werden afgezet. 

En wat me vooral trof: de smerigheid en vaak het absolute gebrek aan 
hygiëne! Gelukkig werden vaak illegale stokerijen ontdekt: ondermeer  
d.m.v. warmtesensoren, maar ook “ het verklikken van elkaar” was 
aan de orde.  Of soms kwam men ze op het spoor door het lozen van 
de afvalproducten of het veelvuldige gebruik van de auto’s tijdens de 
distributie ...  

Een aantal dagen na het gesprek met de financier van de illegale stokerijen 
trad hij volkomen onverwacht op in een televisieprogramma van een 
commerciële zender. 
Wie heeft hier wie gebruikt? 
Misschien was hij bang voor ontdekking of had hij een “regeling” gekregen? 
Vragen blijven er altijd….
Voor mij was het - achteraf gezien - toch leerzaam en leuk.

Smokkellaartje

Foto: Documentatiecentrum D&Amuseum
Ondertiteling: Onze collega’s vonden uiteindelijk de illegale stokerij in 
deze boerderij toen, vreemd genoeg, aan een kant van het dak de sneeuw 
weggesmolten was.


